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در روزهاي�ي كه بهارس�تاني ها در ش�مارش 
معكوس مجل�س نهم خ�ود را براي بررس�ي 
لايحه بودجه 95 آماده مي كنند، دس�تگاه ها 
هم درتلاشند سهم بيشتري از بودجه را به خود 
اختصاص دهند. در اين ميان وزارت بهداشت 
كه با اجراي طرح تحول سلامت حسابي دخل و 
خرجش به هم ريخته است نيز براي جور كردن 
منابع پايدار طرح تحول چانه زني هايش را آغاز 
كرده است. بر اين اساس هاش�مي با اشاره به 
اينكه پايدار شدن منابع طرح تحول مشروط 
به گره خوردن آن به ماليات بر ارزش افزوده و 
عوارض كالاهاي آسيب رس�ان سلامت است، 
از دولت خواست 4 درصد از 8 درصد ماليات بر 
ارزش افزوده را به حوزه سلامت اختصاص دهد. 
بيش از يك س��ال و نيم اس��ت كه ط��رح تحول 
سلامت كليد خورده اس��ت. منابع اجراي طرح 
تحول از يك درص��د ماليات ب��ر ارزش افزوده و 
10 از درآمد هدفمندي يارانه ها تأمين ش��د. بنا 
بود س��همي از ماليات كالاهاي آسيب رسان به 
سلامت نيز به اين طرح اختصاص يابد تا بودجه 
مورد نياز اين طرح تأمين ش��ود. اگرچه ماليات 
بر كالاهاي آسيب رسان بر س��لامت به سلامت 
نرس��يد اما بخش هاي ديگر بودجه طرح تحول 
تحقق يافت. با اين وجود از حال و هواي سخنان 
وزير بهداشت و معاونانش اينطور به نظر مي رسد 
كه كفگير طرح تحول به ته ديگ خورده است و 
ديگر بودجه اي در بساط نيست. بخشي از مشكل 
بي پولي نظام سلامت به همكاري نكردن بيمه ها 
و بدهي 8 هزار ميليارد توماني به وزارت بهداشت 

است. بخش ديگر اين چالش اما از نگاه منتقدان 
وزارت بهداش��ت به نحوه مديريت منابع تزريق 
ش��ده به نظام س��لامت باز مي گردد. منابعي كه 
بخش عم��ده اي از آن صرف افزايش دس��تمزد 
پزشكان و بالا بردن تعرفه ها شد.  با وجود اين وزير 
سيد حسن قاضي زاده هاشمي هم مانند ساير وزرا 
و مسئولان در روزهايي كه دولت مشغول تدارك 
لايحه بودجه است، مي كوشد تا براي وزارتخانه 
متبوعش سهم بيشتري بگيرد و به همين خاطر 
پيشنهاد داده تا 4 درصد از ماليات بر ارزش افزوده 

به سلامت برسد. 
  تلاش براي ايجاد اعتبار پايدار

وزير بهداشت گفت: جهت پايدار شدن منابع نظام 
سلامت علاقه منديم تمام اعتباراتي كه به وزارت 
بهداشت مي دهند، حذف شود و آن را گره بزنند 
به ماليات بر ارزش اف��زوده و عوارض بر كالاهاي 
آس��يب رس��ان س��لامت، چراكه در اين صورت 
اعتب��ارات اين حوزه تضمين مي ش��ود، يعني نه 
وابسته به نفت است كه معلوم نباشد با چه قيمتي 

فروخته مي شود و نه به منابع عمومي. 
اين پيش��نهاد در سال گذش��ته هم مطرح شد، 
بيس��ت و چند هزار ميلياردي را كه براي وزارت 
بهداشت به طور عام اعم از دانشگاه ها، بهداشت و 
درمان، دارو و... اختصاص مي دهند، حذف كنند 
و به جاي آن 4 درصد مالي��ات بر ارزش افزوده را 
به اين حوزه اختصاص دهن��د. اگر چنين اتفاقي 
بيفتد اين منبع پايدار مي شود و سال به سال هم 
رقم ماليات بر ارزش افزوده در خزانه افزايش پيدا 
مي كند، از س��وي ديگر چنين منابعي به بودجه 

عمومي و نفت وابسته است. 
  اعتب�ارات بودجه 95 بيمه ها مش�كل را 

بيشتر مي كند
بنا به اظهار هاش��مي، اعتباراتي ك��ه روي كاغذ 
مي آيد، تخصيص پيدا نمي كند يا اگر تخصيص 
مي دهند، خزانه پولي ندارد كه بپردازد، درحالي 
كه اگر اعتبارات وزارت بهداش��ت ب��ه ماليات بر 
ارزش افزوده و عوارض كالاهاي آسيب رسان گره 
مي خورد، نيازي نبود كه اين وزارتخانه تخصيص 
بگيرد يا به دنبال خزانه برود. هاش��مي با اش��اره 
به نامتناس��ب بودن بودجه و هزينه اي كه براي 
بيمه ها در بودجه 95 در نظر گرفته ش��ده است، 
گفت: اگر بناس��ت بيمه ها را با اي��ن تعداد بيمه 
شده و اين ميزان از خدمت سازمان هاي بيمه گر، 
حمايت كنند، اعتباراتي كه درسال 95 براي آنها 
ديده شده است اصلا متعادل نيست و مشكلات ما 

را بيشتر مي كند. 

  ب�ي عدالتي ي�ا بي پولي؛ مش�كل طرح 
تحول

همكاري نكردن و س��نگ اندازي س��ازمان هاي 
بيمه گر در مسير بهداشت و درمان موضوع تازه اي 
نيست. با وجود اين اما مديريت مالي نظام سلامت 
و نحوه هزينه كرد منابع هم يكي از نكاتي اس��ت 
كه انتقاد بسياري از كارشناسان را متوجه وزارت 
بهداشت كرده است. حتي چند تن از نمايندگان 
مجلس طرح تفحص از چگونگي هزينه كرد منابع 
در طرح تحول را به هيئت رئيس��ه تحويل دادند 
هرچند معلوم نيس��ت تكليف اين طرح چه شد. 
مسعود پزشكيان، وزير اسبق بهداشت و درمان و 
يكي از امضاكنندگان اين طرح، يكي از منتقدان 
اصلي نحوه اجراي طرح تحول اس��ت. به باور وي 
اين طرح كاملًا غيرعلمي و غيركارشناسي است، 
چون طرحي كه براي يك نفر 100 ميليون و براي 
ديگري يك ميليون درآمد داش��ته باشد اشتباه 
اس��ت و در هيچ جاي دنيا چنين فاصله درآمدي 
وجود ندارد. به باور وي دولت در خصوص اجرايي 
شدن طرح تحول سلامت سنگ تمام گذاشته و 
اگر بودجه بخش هاي ديگر تأمين نشده، بودجه 
اين طرح ب��ه موقع در اختيار بخ��ش درمان قرار 
گرفته است اما مش��كلي كه وجود دارد، بي پولي 

نيست بلكه بي عدالتي است. 
  نادي�ده گرفت�ن اقتص�اد مقاومت�ي در 

مديريت طرح تحول سلامت
پزشكيان معتقد اس��ت بارها ثابت شده كه پول 
هزينه شده توس��ط دولت به نفع اقشار پردرآمد 
ب��وده اس��ت و در اين ميان قش��ر مح��روم هيچ 
جايگاهي ندارند. شهلا مير گلو بيان، ديگر عضو 
كميس��يون بهداش��ت مجلس نيز با بيان اينكه 
مشكلات مختلفي در مديريت مالي طرح تحول 
سلامت ديده مي ش��ود، مي افزايد: بايد بر اساس 
اقتصاد مقاومتي هزينه ها را به گونه اي مديريت 
مي كردن��د كه كمتري��ن هزينه به بدن��ه وزارت 
بهداشت تحميل ش��ود اما در اين مسئله ضعيف 
عمل ش��ده اس��ت.  به باور اين نماينده مجلس، 
مديريت طرح تحول و س��لامت بايد به گونه اي 
باش��د كه كمترين هزينه به مردم وارد شود و از 
طرفي مردم بيشترين رضايت را نيز داشته باشند؛ 
اين در حالي است كه بسياري از پرسنل به دليل 
اختلاف دريافتي هايشان ناراضي هستند كه اين 
اختلافات در   نهايت به ضرر مريض تمام مي شود. 
از سوي ديگر مجلس با دشواري بودجه اي براي 
طرح تحول نظام س��لامت فراهم كرد، اما مردم 

رضايت ندارند. 
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چانه زنی برای اعتبار طرح پرهیاهوی سلامت
مديريت منابع سلامت چكه مي كند

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

  مبل فروشان منطقه 14 مشكل ساز شده اند
سهرابي- تهران:  در اتوبان آهنگ ميدان قياسي، حد فاصل ميدان 
تا كلانت��ري 114 در منطقه 14 تهران مبل فروش��ي هايي وجود دارد 
كه كالاهاي خ��ود را در پياده رو قرار مي دهن��د، همين كار رفت و آمد 
شهروندان را با مشكل مواجه كرده است، با 137 هم تماس مي گيريم 
هيچ كس رسيدگي نمي كند. چه كسي مس��ئول برخورد با اين افراد 

است.

  قيمت قبور ابن بابويه 30 تا 60 ميليون!
  يك ش�هروند- تهران: در امامزاده ابن بابويه در شهر ري قبور بين 
30 تا 60 ميليون تومان قيمت گذاري مي شوند. اين در حالي است كه 
خانواده هاي داغدار زماني كه براي خريد قبور مي روند بايد پول هايشان 
را به حسابي بريزند كه مشخص نيست به نام چه شخصي يا سازماني 
اس��ت. حتي صاحبان قبور براي دو طبقه دفن كردن متوفيانشان هم 

بايد پول زيادي بپردازند.

طلايي: شهرداري تهران 30 هزار نيروي مازاد دارد 
 جذب و ساماندهی نيروهاي شهردار

 بايد شفاف سازي شود
نايب رئيس ش�وراي ش�هر تهران با بيان اينكه 80 درصد درآمدهاي 
شهرداري از محل تغيير كاربري ها و تثبيت كاربري بوده، اعلام كرد كه 
شهرداري 30 هزار نيروي مازاد دارد كه با اين كسري بودجه و نيروهاي 
مازاد، مشكلات نيز افزايش يافته اس�ت. اين درحالي است كه معاون 
توسعه منابع انساني شهرداري تهران وجود حتي يك نيروي مازاد را 
رد مي كند. اين تضاد سخنان حاكي از آن است كه جذب و ساماندهي 
نيروي كاري در ش�هرداري بدون مجوز ش�ورا صورت گرفته اس�ت ؟
نيرو ي كاري هر دستگاه س��رمايه هاي ارزشمند آن دس��تگاه به حساب 
مي آيد، بر اين اس��اس بازده و بهره وري كاري نيز براساس نيرو هاي فعال 
مورد س��نجش قرار مي گيرد و مازاد نيرو در هر دس��تگاه علاوه بر فشار بر 
دستگاه متبوع دامنه مشكلات را نيز افزايش مي دهد. در اين زمينه نايب 
رئيس شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه 80 درصد درآمدهاي شهرداري 
از محل تغيير كاربري ها و تثبيت كاربري بوده، گفت: اين به آن معناست 
كه درآمدي نداشتيم، ضمن اينكه شهرداري 30 هزار نيروي مازاد دارد كه 

با اين كسري بودجه و نيروهاي مازاد، مشكلات افزايش مي يابد. 
طلايي افزود: استخدام بخش��ي از اين نيروهاي مازاد مربوط به دوره سوم 

شوراي اسلامي شهر تهران بوده كه اين امر نبايد اتفاق مي افتاد. 
وي تأكيد كرد: با وجود اين نيروي مازاد، كمبود بودجه و همكاري نكردن 
دولت با شهرداري، معتقدم شهرداري تهران در حوزه عمراني و حمل و نقل 
به نسبت حوزه هاي خدماتي، فرهنگي و اجتماعي خوب عمل كرده است. 

  شهرداري حتي يك نيروي مازاد هم ندارد
سخنان نايب رئيس شوراي شهر در حالي بيان مي شود كه معاونت توسعه 
منابع انساني شهرداري تهران با بيان اينكه در شهرداري تهران حتي يك 
نيروي مازاد هم وجود ندارد، گفت: ميزان رشد نيروي انساني طي چند سال 

اخير به نسبت افزايش خدمات به شهروندان بسيار پايين بوده است. 
وي در واكنش به صحبت هاي برخي اعضاي ش��وراي شهر مبني بر اينكه 
در شركت واحد اتوبوسراني و ديگر شركت هاي متعلق به شهرداري نيروي 
مازاد وجود دارد، گفت: ما هيچ نيروي مازادي در اين مراكز نداريم، ممكن 
است در يك شركت نيروي زياد وجود داش��ته باشد اما به همان ميزان در 
مركز ديگري به نيرو نيازمند هستيم.  عفتي دارياني تأكيد كرد: حدود دو 
سال است كه ما در شهرداري تهران جذب نيرو نداريم و به همين ترتيب 

نيروي مازادي هم در شهرداري وجود ندارد. 
  ارائه لايحه استخدام در شهرداري به مجلس

چندي پيش نيز معاون وزير كشور و رئيس سازمان شهرداري ها و دهياري ها 
يكي از چالش هاي جدي در شهرداري ها را ازدياد نيروي انساني عنوان كرده 
و گفته بود: همه شهرداري ها بين 3 تا 5 برابر نياز خود نيروي مازاد دارند 
كه اين امر سبب ناكارآمدي دس��تگاه اداري شده است و درصورت فراهم 
نشدن تأمين اعتبار براي حقوق و مزاياي اين نيروها، ممكن است بسترساز 
فساد شود.  هوشنگ خندان افزود: از يك طرف با انبوه خواسته ها و از طرفي 
ديگر با كمبود منابع روبه رو هستيم و اين ويژگي، كار كردن در عرصه شهر و 

شهرداري ها را با چالش مواجه كرده و نيازمند كار متفاوتي است. 
 وي گفت:كمك مالي به شهرداري ها و شوراها مقطعي و كوتاه مدت است 
كه در اين زمينه سازمان شهرداري ها و دهياري ها برنامه اي بلند مدت را 
در قالب لوايح مديريت شهري و مقررات اداري استخدامي شهرداري ها را 
به مجلس ارائه داده اس��ت.   اينكه به واقع شهرداري ها داراي نيروي مازاد 
هستند، سؤالي است كه تاكنون پاسخ قانع كننده اي به آن داده نشده است 
با اين حال در صورت صحت موضوع وجود مازاد نيرو درشهرداري ها بايد 
مشخص ش��ود حقوق و مزاياي اين افراد ازكجا وچگونه تأمين مي شود؟ و 
بايد مسببان اين اقدام شناسايي و از آنان بازخواست شود.  شفاف سازي و 
مشخص شدن روند جذب نيرو و نظارت شوراي شهر بر اين روند مي تواند به 
افزايش كار كرد و كارايي نيرو هاي شهرداري بيفزايد و هر گونه بي توجهي   
در اين زمينه بر دامنه مسائل و مش��كلات خواهد افزود.   با اين حال بايد 
توجه داشت كه با تصويب مديريت يكپارچه شهري مي توان اميد واربود كه با 
هوشمندسازي روند جذب و ساماندهي، نيرو ها در شهرداري ها سازماندهي 

شده و بر اساس نياز واقعي شهرداري ها بتوانند نيرو جذب كنند. 

در روز سياه آسمان، رئيس از اهميت خاک گفت!

ابتکار: 15 سال ديگر هوا را پاک می کنيم
روز گذش�ته »همايش س�ال جهان�ي خاک« 
به ميزباني س�ازمان محيط زيس�ت در پارک 
پرديس�ان برگزار ش�د. اي�ن در حالي اس�ت 
ك�ه س�ال 2015 را ب�ه عن�وان س�ال جهاني 
خ�اک انتخ�اب و نامگ�ذاري كرده ان�د و اين 
مناس�بت مقارن با بيداد آلودگي هوا دراكثر 
كلانش�هرهای ايران به ويژه تهران اس�ت كه 
به رغم تعطيلي س�ه روزه مدارس، از ش�دت 
آلودگي نه تنها كاسته نشد بلكه ميزان آلودگي 
بنا به ادعاي برخ�ي از معاونان ابتكار، افزايش 
بيشتري داشته است. اما نكته عجيب موضع 
و عملك�رد منفي س�ازمان محيط زيس�ت در 
خصوص معضل آلودگي هواس�ت و در مقابل 
ش�ور زايد الوصفي اس�ت كه رئيس س�ازمان 
يادش�ده براي برگزاري مناسبت هاي جهاني 
مانند روز جهاني خاک از خود نشان مي دهد!

 عملكرد منفي رئيس س��ازمان محيط زيست در 
قصه دنباله دار آلودگي هوا و رفتار مدهوش��انه و 
اهتمام جدي وي در بزرگداشت هايي كه عنوان 
»بين الملل��ي« و »جهان��ي« را در پي خود يدك 
مي كشند، پارادوكس عجيبي است كه ياد آور يكي 
از نكات انتقادي كاركنان سازمان محيط زيست 
به عملكرد شخص دكتر ابتكاراست، چراكه آنان 
معتقدند رئيس سازمان محيط زيست بودجه اين 
سازمان را صرف شركت درهمايش هاي جهاني و 
برگزاري مناسبت هاي بين المللي مي كند، با اين 
هدف كه كماكان عنوان »بانوي محيط زيست« را 

از آن خود كند. 
  باز دولت قبلي بهانه نامرادي ها شد 

با اين حال نمي توان گفت كه شخص دكتر ابتكار 
هي��چ موضعي در خص��وص آلودگي ه��وا اتخاذ 
نكرده اس��ت، چراك��ه وي مقابله ب��ا پديده گرد 
وغبار و آلودگي هوا را برنامه اي 10 تا 15 س��اله 
دانس��ته و گفته اس��ت كه آلودگي هوا ناش��ي از 
خاك و فرسايش بادي است و كانون هاي داخلي و 
بين المللي دارد و بخشي ديگر از آلودگي هوا ناشي 

از سوخت هاي فسيلي و گردوغبار است كه براي 
اين منظور نيز برنامه داريم. 

ابتكار مانند بسياري از دولتمردان دولت يازدهم 
توپ را به زمين دولت هاي گذشته انداخته و گفته 
است كه اگر مي بينيم امسال در خصوص آلودگي 
هوا مشكلاتي داريم به خاطر اين است كه مقابله 
با آن برنامه اي 10 تا 15 ساله بوده كه خوب اجرا 
نشده است. برخي از اين برنامه ها در دولت هفتم 
و هشتم شروع ش��د. اما با توقف هشت ساله اين 
برنامه، در دولت هاي نهم و دهم شاهد تأخير در 

پيشرفت آن بوده ايم. 
اين مدعاي ابتكارحكايت غريقي اس��ت كه براي 
نجات خود به هرآنچه كه در اطراف اوست چنگ 
مي اندازد! غاف��ل از آن كه ممكن اس��ت مردم و 
رس��انه ها به عنوان داوران واقعي كه از هر جناح 
و حزبي به دورند، اين س��ؤال را مطرح كنند كه 
با اين فرض محال كه مدعاي توقف هشت ساله 
شما صحيح باشد، حالا كه دوسال و اندي است كه 
سركار سكان اين كش��تي بحران زده را در دست 
گرفته ايد، چ��ه عايداتي نصيب محيط زيس��ت 

اين كش��ور كرده ايد؟  آن هم درحالي كه رئيس 
سازمان محيط زيست و دولتمردان همسوي وي، 
چپ و راست عنوان عاريتي و دورازذهن »دولت 
محيط زيست« را به دولت فعلي اطلاق مي كنند 
و بر آنند كه با حلوا حلوا گفتن كام خشك و دهان 

تلخ مردم را شيرين كنند! 
  ي�ك ب�ام و دو ه�واي خان�م ابت�كار و 

معاونانش!
اوضاع و احوالي كه شرح مختصري از آن، پيش تر 
آمد در حالي اس��ت ك��ه به رغم تعطيلي س��ه 
روزه مدارس تهران و شهرهاي آلوده، برخلاف 
رويه گذش��ته، هيچ تاثيري در كاهش غلظت 
آلاينده ها نداش��ت و چهارمين روز، يعني روز 
گذشته كه روز فعاليت مدارس و مراكز آموزشي 
اعلام شد، دست بر قضا آلوده ترين روز هفته بود. 
دليل اين مدعا را مي ت��وان در اظهارات معاون 
نظارت و پايش محيط زيس��ت اس��تان تهران 
پيدا كرد، چراكه محمد رس��تگاري صبح روز 
گذش��ته اظهار كرده بود غلظ��ت آلاينده هاي 
جوّي در پايتخت نس��بت به ديروز)سه شنبه( 

افزايش داشته و ش��رايط همچنان در وضعيت 
ناسالم براي گروه هاي حساس است. براساس 
اظهارات رس��تگاري ميزان غلظ��ت آلاينده ها 
امروز)چهارشنبه( روي عدد 136 قرار دارد. در 
حالي كه اين ميزان در روزسه شنبه روي عدد 

124 قرار داشته است!
رياست اين سازمان در نطق پرحاشيه خود، باز در 
وعده اي عجيب رفع آلودگي هوا را به سر خرمن)!( 
حواله داده و اظهار كرده بود كه رفع آلودگي ها را 

مشروط به تلاشي 15ساله می داند. 
همچنين روز گذش��ته ليلا نظري، س��خنگوي 
ش��ركت كنترل كيفيت هواي شهر تهران، اعلام 
كرده بود كه با توجه به حاكميت ش��رايط پايدار 
در هواي تهران، آلودگ��ي هوا تا پايان هفته ادامه 

داشته باشد. 
  بيماري در انتظار شهروندان 

با اين حال آلودگي هوا در پس زمينه سياست هاي  
ناكارآمد مسئولان همچنان قرباني مي گيرد. به 
گونه اي كه طبق آمارهای رسمي شمار قربانيان 
فوت شده از آلودگي هوا در پايتخت، با افزايشي 
20درص��دي، از 150نف��ر در  روز ب��ه 180نفر 
رس��يده اند! اما اين پايان ماجرا نيس��ت . چرا كه 
بسياري از پزشكان از بحران هاي نفس گير ديگري 
خبر مي دهند كه مواجهه با اين بحران ها زندگي 

مردم را به مخاطره خواهد انداخت.
در اي��ن رابطه ليلا نظ��ري؛ عض��و هيئت علمی 
دانشگاه علوم پزشكی تهران روز گذشته هشدار 
داده بود كه ب��ه دليل آلودگی ه��وا بيماری های 
ريوی در پايتخت بيش��تر خواهد ش��د. چرا كه 
تماس با آلاينده ها  علائم بيماری هاي تنفسي را 
تشديد مي كند. لذا بايد توجه داشت كه آلاينده ها 
فقط منجر به تشديد بيماری های ريوی يا ايجاد 
آن در كوتاه مدت نمی ش��ود بلكه به دليل وجود 
ذرات سرطان زای موجود در اين مواد خطرناك، 
بدخيمی ريه، سرطان و افزايش پرده دور ريه در 

درازمدت ايجاد مي شود. 

  اگرچه پزش��كان معتقدند كه هنوز واقعاً درماني براي سرماخوردگي 
معمولي وجود ندارد و بيماري بايد دوره خ��ود را طي كند ولی مي توان با 
رعايت چند نكته س��اده اما مؤثر، علائم آن را در همان ابتداي بيماري و تا 
قبل از نياز به مصرف دارو برطرف كرد. آنها مي گويند مصرف س��وپ مرغ، 
حفظ آب بدن، اس��تحمام با آب گرم، خودداري از انجام كارهاي فشرده و 
سنگين، استراحت و خواب كافي و شست وش��وي گلو با آب گرم و نمك 

جزو اين راه هاست. 
  وزير آم��وزش و پرورش گف��ت: برقراري 
فوق العاده مناطق مرزي، افزايش امتيازات 
كارگزيني، رتبه بندي معلمان، بيمه طلايي، 
افزاي��ش درمانگاه هاي فرهنگي��ان و مراكز 
اس��كان درمان در راس��تاي بهبود معيشت 
فرهنگيان اس��ت.  علي اصغر فان��ي با تأييد 
وضعيت نامناسب معيشتي فرهنگيان ادامه 

داد: در دولت يازدهم تلاش بر اين بود تا حدي كه امكان پذير باشد مشكلات 
فرهنگيان را كه بعضاً حتي به پيش از انقلاب اسلامي باز مي گردد، به تدريج 

و در يك بازه زماني معقول حل كنيم. 
  رئيس انجمن داروسازان ايران ضمن تأكيد بر لزوم توجه و تاثير نظرات 
انجمن هاي صنفي از جمله انجمن داروسازان ايران در تصميم گيري هاي 
حوزه سلامت، از پيشنهاد اين انجمن براي ايجاد دوره هاي كوتاه تكميلي 
كاربردي در آموزش داروسازي خبر داد. دكتر رهبر مژدهي آذر گفت: بايد 
پس از پايان تحصيلات داروس��ازي، تحصيلات كاربردي نيز ارائه شود و 
دانشجويان بعد از فارغ التحصيلي بدانند كه توانايي ارائه خدمت دارند. يكي 
از پيشنهادات ما در اين زمينه اين است كه دوره هاي كوتاه مدت تكميلي 
بعد از فارغ التحصيلي دانشجويان داروسازي در جهت كاربردي كردن علم 

آنها ايجاد شود. البته طول دوره آنها به نظرات اساتيد بستگي دارد. 
  رئيس موسسه تحقيقات آب و خاك بابيان اينكه قطار علوم خاك امروز 
به ايستگاه محيط زيست رسيد، گفت:اكنون مي دانيم خاك هاي ما دچار 
خشكي، فرسايش، ش��وري، آلودگي، تغييركاربري، ضعف بنيه غذايي و 
كمبود مواد آلي است. دكتر كامبيز بازرگان با بيان اينكه اين موضوع تبعات 
خطرناك و آزاردهن��ده اي از جمله گردوغبار و آلودگ��ي هوا براي جامعه 
ايراني ايجاد كرده است، هشدار داد: علل افول چندين تمدن از جمله تمدن 

سومري و مايا، شوري و فرسايش خاك بوده است. 
  متخصصان گوارش و كبد مي گويند: مواد غذايي چرب و س��رخ شده 
مي توانند منجر به آسيب رساندن به معده و همچنين رفلاكس اسيد معده 
و سوزش سر دل شوند. زيرا هضم غذاهاي چرب مدت زمان زيادي را طلب 
مي كند و افراد پس از مصرف اين گونه غذاهاي چرب، احساس سنگيني 

در معده مي كنند. 
  رئيس سازمان آموزش وپرورش استثنايي با بيان اينكه سياست سازمان 
بر فراگير سازي آموزش براي كودكان و دانش آموزان با نيازهاي ويژه است، 
گفت: شناس��ايي بهنگام تمامي كودكان با نيازهاي ويژه از سياست هاي 
س��ازمان در برنامه ششم توسعه اس��ت. مجيد قدمي اظهار كرد: توسعه و 
تقويت فرصت هاي اثربخش توان بخشي، آموزشي و پرورشي بهنگام براي 
كودكان و دانش آموزان با نيازهاي ويژه نيز از سياست هاي سازمان در برنامه 

ششم توسعه خواهد بود. 
مجتبي ش��اكري، عضو كميسيون فرهنگي شوراي اس��لامي شهر تهران 
گفت: بايد از كساني كه متولي اصلاح آسيب هاي اجتماعي هستند، درباره 
وضعيت فعلي حساب كشي شود. وي ادامه داد: متأسفانه بايد بگويم هنوز ما 
شاهد آسيب شناسي قرارگاهي نيستيم. مسئولان بايد توبيخ شوند كه چرا 

تا همين امروز هيچ طرح مشخصي را براي مقابله با آسيب ها ندادند.  

جمع آوری 10هزار معتاد 
کاهش 80 درصدی خرده فروشی مواد

»جمع آوري معت��ادان متجاهر، موج��ب كاهش 30 درصدي س��رقت و 
80درصدي  خرده فروشي مواد مخدر در سطح شهر تهران مي شود.«

اين خبري بود كه روز گذشته وزير كشور در جايگاه دبيركل ستاد مبارزه 
با مواد مخدر اعلام و تأكيد كرد كه تا كن��ون 3 هزار و 150 معتاد متجاهر 
از خيابان ها جمع شده اند.  كاهش 80 درصدي خرده فروشي مواد مخدر 
بسيار رقم شگفت انگيزي است كه نش��ان مي دهد با كمي همت و تلاش 
مي توان اين رقم را به صد در صد رساند.  البته رحماني فضلي از اراده جمعي 
دادستاني تهران و وزارت كش��ور براي جمع آوري 10 هزار معتاد متجاهر 
تهراني تا پايان سال از سطح  ش��هر  خبر داد و كاهش 30 درصدي سرقت 
و 80 درصدي خرده فروشي مواد مخدر در س��طح شهر را منوط به عملي 

شدن اين كار دانست. 
متأسفانه ايران به دليل قرار گرفتن در مسير ترانزيت مواد مخدر هميشه 
ضربات زيادي متحمل شده اس��ت. در حال حاضر سالانه 8 هزار تن مواد 
مخدر در افغانستان توليد مي شود. با اين حال ايران در مسير مرز مشترك 
2 هزار  كيلومتري با افغانس��تان، تلاش  زيادي مي كند كه مواد مخدر وارد 
كشور نشود، اما محافظت از اين مسير طولاني كاري بس دشوار و احتمالا 

غير ممكن است. 
اما با اين شرايط سخنان دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر نشان مي دهد 
كه مي توان با برخوردهاي درست و با برنامه در داخل كشور جلوي بسياري 
از معضلات را گرفت.  اينكه با جمع آوري 10هزار معتاد ميزان سرقت ها را تا 
يك سوم كاهش داد و خرده فروشي مواد مخدر را به عدد صفر نزديك كرد 
خيلي خوب است. ولي آيا اين معتادان براي هميشه در زندان مي مانند يا با 

آزادي آنها دوباره جامعه به خانه اولش بازخواهد گشت!
سال هاي سال است كه چرخه دستگيري و زنداني كردن و بعد از چند روز 
آزاد شدن معتادان و خرده فروشان نشان مي دهد يك جاي اين كار نقص 
دارد و نمي توان به پايين آمدن مقطع��ي آمارهاي خلاف و بزه و معضلات 

اجتماعي در اين روش دل خوش كرد. 
حال اگر عزم سازمان ها و نهادها براي سازمان دادن به وضع شهر و حذف 
معتادان و كارتن خواب ها از چهره آن جدي است، بهتر است براي دوران بعد 
از بازگشت اين افراد به جامعه نيز برنامه اي داشته باشند تا مبادا يكبار ديگر 

تمام تلاش ها، چرخيدن به دور خود و آب در هاون كوبيدن باشد. 

زهرا چيذري 
   گزارش  يك

علی خدايی بيجاری
   گزارش  ۲

محمدرضا هاديلو

جهت پاي�دار ش�دن منابع 
نظام س�لامت علاقه منديم 
تم�ام اعتبارات�ي ك�ه ب�ه 
وزارت بهداش�ت مي دهند 
ح�ذف ش�ود و آن را گ�ره 
بزنند ب�ه ماليات ب�ر ارزش 
افزوده و عوارض بر كالاهاي 
آسيب رسان سلامت؛ چراكه 
در اي�ن ص�ورت اعتب�ارات 
اين حوزه تضمين مي ش�ود

باي�د ب�ر اس�اس اقتص�اد 
مقاومت�ي هزينه ه�ا را ب�ه 
گون�ه اي مديريت مي كردند 
ك�ه كمترين هزين�ه به بدنه 
وزارت بهداش�ت تحمي�ل 
ش�ود ام�ا در اي�ن مس�ئله 
ضعي�ف عمل ش�ده اس�ت

بيژن سورانی

  لايحه اي به ضرر بازنشستگان
 تصويب نمي شود

س�خنگو و عض�و هيئ�ت رئيس�ه كميس�يون اجتماع�ي مجل�س 
ش�وراي اس�لامي با اش�اره به اينك�ه مجل�س در چند كميس�يون 
لايحه برنامه شش�م را بررس�ي مي كند، گفت: بازنشس�تگان نگران 
نباش�ند م�واردي كه ب�ه ض�رر آنان اس�ت تصوي�ب نخواهد ش�د. 
عباس قائدرحمت در مورد تدوين لايحه شش��م توس��عه، افزود: برخي از 
اين احكام به دليل اينكه هر س��ال در لايحه تكرار مي شود، از سوي دولت 
و مجلس براي مصوب و نهايي شدن ارسال ش��ده تا ديگر نيازي به تأكيد 
مجدد در لايحه برنامه بعد نباشد.  عضو هيئت رئيسه كميسيون اجتماعي 
مجلس با تأكيد بر اينكه برخي از مواد لايحه برنامه ششم توسعه در ارتباط 
با بازنشستگان و اقشار آسيب پذير است، گفت: اين افراد مطمئن باشند كه 
بررسي هاي دقيق و موشكافانه اي در رابطه با تمامي مفاد مندرج در لايحه 
انجام خواهد شد و بحث هايي كه مربوط به بازنشستگان است، در كميسيون 
اجتماعي با دقت بررس��ي مي ش��ود و به طور حتم به ضرر بازنشس��تگان 
تصميم گيري نخواهد ش��د.  به گفته قائد رحمت، ممكن است در برخي 
مفاد نيز تغييراتي در لايحه اعمال شود كه به نفع خانواده هاي كم درآمد و 
آسيب زا خواهد بود.  وي  اظهار داشت: اين گونه موارد به صورت تخصصي 
مورد بحث قرار مي گيرد كه از يك طرف مي تواند به نفع دولت باشد چون 
باعث پرداخت حق بيمه بيشتري از سوي كارگران و بازنشستگان مي شود و 
از سوي ديگر به ضرر فارغ التحصيلان كه چند ميليون نفر هستند، مي شود 

و جوانگرايي كاهش پيدا مي كند. 

 ساخت بيمارستان رويان
 به کندي پيش مي رود

رئيس پژوهش�گاه رويان در مورد پيشرفت س�اخت بيمارستان 
روي�ان ك�ه 15 م�اه از آغ�از س�اخت آن مي گ�ذرد، مش�كلات 
بودج�ه اي را عام�ل در ج�ا زدن اي�ن پروس�ه عن�وان ك�رد. 
حميد گورابي در مورد آخرين وضعيت ساخت بيمارستان رويان گفت: 
ش��هرداري تهران و خيرين كه قرار بود ما را در اجراي اين طرح ياري 
كنند نيز با مشكل بودجه روبه رو هستند، بنابراين در اين 15 ماه تنها 
گودبرداري انجام شده و اقدامات لازم براي ريزش نكردن زمين اطراف 
انجام گرفته است.  رئيس پژوهشگاه رويان گفت: اكنون در حال ساخت 
كارگاه ساختماني در كنار محل گودبرداري هستيم و اميدواريم با رفع 
مشكلات موجود اين بيمارستان هر چه زودتر ساخته شود.  وي در مورد 
نحوه تأمين تجهيزات اين بيمارستان گفت: در اين بخش نيز قصد داريم 
از كمك خيرين براي تهيه بهترين تجهيزات بهره بگيريم.  گورابي تأكيد 
كرد: عمر مفيد يك بيمارستان قطعا بايد بيش از ساختمان هاي معمولي 
باشد و در ساخت آن تأسيساتي به كار رود كه سال ها و در مواقع بحراني 

مانند سيل و زلزله و مقاومت و كارايي خود را از دست ندهد. 


